
گذش�تن از هفت خان فرص�ت تحصيلي يكي 
از دغدغه ه�اي مه�م دانش�جويان دكت�رای 
دانش�گاه هاي دولتي اس�ت كه معمولاً زمان و 
توان زي�ادي را از آنه�ا مي گي�رد. از يك طرف 
پيدا كردن دانش�گاه و استاد مناس�ب در كنار 
گرفت�ن وي�زا و از ط�رف ديگ�ر دريافت كمك 
مالي سازمان امور دانشجويان وزارت علوم هر 
كدام فرايند مخصوص و پيچيده خ�ود را دارد. 
همين مس�ائل موجب شده اس�ت دانشجويان 
دكترا مجب�ور باش�ند از همان س�ال اول ورود 
به اي�ن مقطع بخش�ي از وق�ت خ�ود را به اين 
مسئله اختصاص دهند. حالا اما از سازمان امور 
دانش�جويان اخبار خوبي جهت تس�هيل اين 
فرايندها به گوش مي رس�د. براي اطلاع بيشتر 
از اتفاقات جديد س�راغ مديركل بورس و اعزام 
دانشجويان سازمان امور دانشجويان رفته ايم. 
محمد محمدي مسعودي در گفت وگو با »جوان« 
به سؤالات ما در اين خصوص پاسخ داده است. 

س�ازمان ام�ور دانش�جويان چ�ه 
تس�هيلاتي به دانش�جويان بورسيه 

ارائه مي كند؟
ما از بهمن ماه سال گذشته شيوه نامه جديدي براي 
فرصت هاي تحقيقاتي داخل و خارج كش��ور ابلاغ 
كرديم كه ويرايش جديد آن نيز تيرماه امس��ال به 
دانشگاه ها ابلاغ شده اس��ت. اين دستورالعمل در 
شوراي مركزي بورس مصوب شد و براساس آن ما 
اكنون بدون محدوديت و س��هميه اقدام مي كنيم. 
قبلًا دانش��گاه ها سهميه داش��تند و مثلًا دانشگاه 
شريف چهار تا سهميه براي فرصت هاي تحقيقاتي 
خارج از كشور داشت.  براي فرصت تحقيقاتي خارج 
از كشور شش ماه دانش��جوي دكترا مي تواند برود 
قسمتي از كار خود را در دانشگاه هاي دنيا انجام دهد 
و بيايد كه هزينه اقامت به اضافه بليت رفت و برگشت 
آن را ما متقبل مي شديم. الان دانشگاه ها محدوديتي 
ندارند و مي توانند هر كسي را بفرستند، فقط شرطي 
كه دارد و براي ما خيلي مهم است اينكه پروژه اي در 
حال تعريف براي كشور آورده داشته باشد، يعني اگر 
ما داريم پول بيت المال را براي اين مس��ئله هزينه 
مي كنيم، اين پروژه در راستاي منافع كشور باشد. 
دوم اينكه ضرورت آن نيز بيان شود، ضرورت اينكه 
مثلًا چرا بايد در فلان دانشگاه خارجي يا آزمايشگاه 
انجام شود. فرد اين دلايل را براي ما مي فرستد و ما 
كارگروه هاي تخصصي داريم. در اين كارگروه هاي 
تخصصي دو داوري هس��تند ك��ه در همان حوزه و 
زمينه كار مي كنند و با آن فضا آشنا هستند و براي 
اينكه عدالت هم رعايت شود، اسم فرد و اسم استاد را 
نمي بينند، آن داوران از دانشگاه دانشجو هم نيستند.  
اين شرايط را گذاش��تيم تا حق كسي ضايع نشود. 
علاوه بر اين حق اعتراض و تجديدنظر هم گذاشته ايم 
و اگر پرونده اي رد ش��د، دانشجو مي تواند پرونده را 
تكميل تر و درخواس��ت تجديدنظر كند و پرونده را 
براي داور س��ومي مي فرستيم تا پاس��خ دهد. اينها 
براي اين اس��ت كه كار هدفمند شود و نياييم براي 
پروژه هايي كه ضرورتي براي كشور ندارد، بورسيه 
بدهيم. از طرفي در اين سيستم محدوديتي هم براي 
دانشگاه ها و پژوهش��گاه هاي دولتي كه دانشجوي 
دكترا دارند قائل نمي شويم. مي خواهد لب مرز باشد 
يا در مركز كشور باشد، اگر دانشجو بفرستد ما به يك 

چشم نگاه و داوري مي كنيم. 
 هميشه دانش�جويان از بوروكراسي 
س�ازمان و اينكه هر كاري با سازمان 
داش�تند معطل مي ش�دند، شكايت 
داشتند. اين كاري كه شما قرار است 
انجام دهيد دانش�جويان را بيشتر از 

قبل معطل نمي كند؟
در ابتداي كار چون ما داش��تيم يك ريل گذاري 
جديد انجام مي داديم، مقداري بار اجرايي براي ما 
داشت ولي خداراشكر ما الان آن را به شكل سامانه 
درآورده ايم، يعني داوري ما به ش��كل سامانه اي 
و غيردس��تي با يك فرايند زمانبندي شده انجام 

مي شود. 

از آن زماني كه دانشجويان درخواست 
مي دهند تا زمانی كه پاسخ مي گيرند، 

چقدر طول مي كشد؟
قراري كه براي خود در سازمان گذاشته ايم كمتر از 
سه هفته از زماني است كه دانشگاه پرونده را براي 
سازمان مي فرستد، چون هر چند ما تلاش مي كنيم 
در داخل دانشگاه ها هم پروسه كوتاه تر شود اما اين 
دست ما نيست، ولي از زماني كه پرونده به سازمان 
بيايد قول مي دهي��م الان كه اين س��امانه جديد 
را راه اندازي كرده ايم در كمتر از س��ه هفته پاس��خ 

مطلوب را به دانشجو بدهيم. 
 چقدر طول مي كش�د تا پول دس�ت 

دانشجو برسد؟
بعد از اينكه ما جواب اوليه را داديم، نامه را هم همان 
موقع به او مي دهيم، يعني روال اداري طي مي شود 

و بقيه آن خيلي سريع است. 
 خيلي سريع، يعني همان زمان مي رود 

بانك؟
يعني اينكه مي روند تعهد محضري مي دهند، بعد 
نامه حمايت مالي را از ما مي گيرند كه بايد به سفارت 
بدهند، به محض اينكه ويزا را گرفتند، ما مبلغ را به 

آنها پرداخت مي كنيم. 
 اين مبلغ چقدر است؟

تا سقف 200 ميليون تومان بسته به كشوري است 
كه مي خواهند بروند. در برخي از كش��ورها هزينه 
زندگي بالاتر است، تا س��قف 200 ميليون تومان 
پرداخت مي كنيم  و برخي هم هزينه زندگي كمتر 

است كه كمتر پرداخت مي كنيم. 
 اي�ن 200 ميلي�ون را به ش�كل ريالي 

مي دهيد يا با ارز؟
اين 200 ميليون معادل يورويي برايش وجود دارد. 
مثلًا ما گفته ايم س��وئيس 5ه��زارو100 يورو. در 
سامانه بانك مركزي چك مي كنيم قيمت صرافي 
آن 5هزارو100 يورو چقدر اس��ت، مبلغ نقدي را 
به دانش��جو مي دهيم و مي تواند همان روز برود از 
صرافي يورو را دريافت كند، ولي ما متعهد هستيم 
كه آن مبلغ يورويي را تأمين كنيم و اگر قيمت بالا 
يا پايين شود، ما بايد بتوانيم آن مبلغ يورويي را به 

دانشجويان بدهيم. 
دانش��جو از ما نامه به همراه پول نق��د مي گيرد، به 
همراه اين پول نقد و نامه  سيستمي مي رود صرافي، 
اسمش آنجا هست، پول را مي دهد و معادل يورويي 
آن را دريافت مي كند، چون ما قانوناً حق نداريم پول 

نقد نگهداري كنيم و يورو يا حساب ارزي نداريم. 
 پيش از اين دانش�جو بع�د از فرصت 
بايد تعدادي مقال�ه ارائه مي داد، الان 

چگونه است؟
الان دانشجو بعد از برگشتن از فرصت، به مدت دو 
برابر زمان فرصت متعهد به خدمت پژوهش��ي به 
كشور است. حالا اين خدمت پژوهشي را مي تواند 
برود در همان دانشگاهي كه مشغول تحصيل است، 
انجام دهد و نامه از دانشگاه بياورد كه مثلًا من اين 
مدت را در دانشگاه فعاليت پژوهشي داشتم يا جديداً 
اين وضعيت را ديده ايم كه مي تواند به شركت هاي 
دانش بنيان برود كه اين هم وضعيت خيلي خوبي 
است، يعني مي تواند به شركت دانش بنيان بگويد 
من اين دستاوردهای پژوهشي يا تجربيات را كسب 
كرده ام و در اين شركت ها آنها را انجام دهد و بعد از 
يك سال مداركش را بياورد كه اينجا تعهداتم را انجام 

دادم و ما هم مي پذيريم. 
 مانند قبل، دانشجويان تعهدي براي 
بازگردان�دن پول�ي  ك�ه گرفتند  هم 

داشتند؟
ديگر قرار نيست پولي از دانشجويان پس بگيريم، 
بلكه قرار است دو برابر زماني كه براي فرصت رفته 
بودند، فعاليت پژوهشي داشته باشند و پول آن هم 
براي خودشان است، يعني مي توانند در هر شركت 
دانش بنياني كه دوس��ت دارند كار كنند و ممكن 
است حتي20 تا 30 ميليون تومان هم حقوق بگيرند 
ولي ما فقط ببينيم كه براي اين فرد در فلان شركت 
به مدت يك سال بيمه براي او رد شده يا براي كار 
پژوهشي رفته دانشگاه ولي در صورتي كه اين كارها 

را انجام ندهد، مس��تنكف محسوب مي شود و بايد 
پولي را كه گرفته است، بازگرداند. 

 ش�ما اين پ�ول را براي ش�ش ماه به 
دانشجو مي دهيد ولي ممكن است او 
با خودش پولي ببرد ي�ا صرفه جويي 
كند و بيشتر بماند، وقتي كه بازگشت 
زمان بيشتري تعهد پژوهشي خواهد 

داشت؟
نه همان شش ماه را حساب مي كنيم. 

 آم�ار دانش�جويان بورس�يه چقدر 
است؟

امس��ال بالغ بر 500درخواست بورس��يه بررسي 
ش��ده و باز هم اين امر در جريان است و پرونده ها 

وارد مي شود. 
 بر اساس وضعيت معمول سالانه چه 

تعداد دانشجو بورسيه خواهند شد؟
در قانون جديد ديگر محدوديتي نداريم، اگر همين 
الان هم 2هزار نفر بورس��يه باش��ند ه��م امكانش 

وجود دارد. 
 بالاخ�ره ب�ا توج�ه ب�ه روال قبل�ي 
پيش بين�ي كرده اي�د كه چ�ه مقدار 

خواهند بود؟
هر چند حدس ما اين است كه تا آخر سال به هزار نفر 

نخواهد رسيد ولي از نظر مالي مشكلي نداريم. 
 يكي از مس�ائلي كه در مورد بورسيه 
دانش�جويان مط�رح مي ش�ود اي�ن 
اس�ت كه ام�كان دارد اين بورس�يه 
زمين�ه مهاجرت دانش�جويان بعد از 
فارغ التحصيل�ي را ايج�اد كند، چه 

مقدار اين نظر درست است؟
بحث مهاجرت عوامل مختلفي دارد، ما بر سر اين 
موضوع هم خيلي بحث كرده ايم كه آيا وجود فرصت 
تحقيقاتي براي دانشجويان به نفع بيت المال مردم 
است يا نه، جلسات مختلفي هم در اين زمينه برگزار 
شده، از اس��تادان و افراد خبره هم مشورت گرفته 

شده است. 
اص��لًا students mobility در دني��ا ي��ك چيز 
واجبي اس��ت و همه دانش��گا ه ها اين كار را انجام 
مي دهند، تبليغ��ات مختلف مي كنن��د كه برويد 
بخشي از دكترای خود را در جاي ديگري بخوانيد، 
دولت ها همه جا هزينه مي كنند كه دانش��جويان 
دكترای آنها اين چرخش را داشته باشند چراكه اين 
چرخيدن هاست كه موجب مي شود انسان ايده هاي 
نو بگيرد و تجربيات جديدي كسب كند، البته الگوي 
ما همان حديت رسول الله)ص( است كه  فرمودند: 
»اطلب العلم ولو بالصين«، كار ما مبناي ديني دارد، 
حال پيامبر)ص( نمي دانستند اگر فردي برود چين 
ممكن اس��ت آنجا بماند؟ حتي مي توان مثال هاي 
ديگر هم زد، ممكن اس��ت همين فرد برود آنجا و 
ماشين به او بزند و فوت كند، كسي در اين خصوص 

مقصر نيست. 
مخلص كلام اينكه هم مبان��ي آموزه هاي ديني ما 
س��فارش مي كند كه من بدانم در دني��ا چه كارها 
و نوآوري هايي انجام مي ش��ود و هم كس��ب آن در 
راستاي منافع كشور اس��ت، به همين دليل تأكيد 

داريم پروژه اي را بفرس��تيم كه براي كش��ور لازم 
باش��د.  ما ب��الاي 300 داور داري��م و دكتر ثقفي، 
معاون بنده با هر كدام از اي��ن 300داور تلفني 30 
يا 40دقيقه صحبت و آنها را توجيه كرده است در 
چه چارچوبي نيازهای پژوهشی ملی داريم، يعني 
ما خيلي حساس هستيم كه اين پول بيت المال در 
راستاي منافع كشور خرج ش��ود.  در كل خروجي 
ما اين است كه افرادي كه مي روند و بازمي گردند، 
خيلي هاي شان دنياديده مي شوند، ايده هاي جديد 
مي آورند، مي توانند بروند در كش��ور استارت آپ و 
شركت بزنند، لينك هاي بين المللي پيدا مي كنند و 
اين كار هزارويك مزيت دارد، البته امكان دارد 10تا 
ايراد هم داشته باشد كه نبايد به دليل اين 10 تا عيب 

از مزاياي اين كار صرف نظر كنيم. 
 اين تأكيدي ك�ه درب�اره تقاضاهاي 
فرصت مطالعاتي داريد كه سنجيده 
ش�ود به درد كش�ور مي خورند يا نه، 
شايد پارامترهاي آن را بتوان در مورد 
رش�ته هاي فني يا پزش�كي دانست 
و شايد در رش�ته هاي انساني چنين 

پارامترهايي قابل تعيين نباشد. 
در علوم  انساني بيش��تر نگاه ما اين است ببينيم آن 
استاد و دانشگاهي كه مي خواهد برود چه مقدار براي 
ما مفيد اس��ت، مثلًا مي گوييم آن استاد فوت هاي 
كوزه گري بلد اس��ت يا علمي دارد كه دانش��جوي 
من بايد برود پيش آن شاگردي كند يا نه، حتي در 
نامه رسمي كه به دانشگاه ها زده ايم اين نكته را قيد 
كرده ايم كه امكان دارد يك زماني مثلاً در رشته هاي 
فني و مهندسي بگوييم فلان دستگاهي كه ما نداريم 
را آنجا دارند، ش��ما برو آنجا انجام بده يا فلان مواد 
را نداريم، ش��ما برو پروژه ات را آنجا انجام بده، ولي 
در علوم انساني كه چنين چيزي نيست، مي گويم 
ممكن است استاد يا دانشگاه آنقدر برجسته باشد 
كه دانشجوي من برود از آن ياد بگيرد، اين نكات را 
داوران ما لحاظ مي كنند و يكي از آيتم هايي كه در 
ليست مان براي داوران داريم، همين مسئله است، 
البته ما اين نوع فرايندي كه داريم بورس مي كنيم هم 
مطلوب مان نيست، مطلوب ما اين است كه نيازهاي 
كشور مش��خص ش��ود و فرصت هاي تحقيقاتي بر 
مبناي نياز واقعي كشور باشد، به همين دليل داريم 
PROGRAM تعريف مي كني��م، مثلًا ما رفته ايم 
در حوزه آب نظام مس��ائل آن را درآورده ايم، يعني 
با معاونت آب وزارت نيرو جلسه گذاشته ايم، طرح 
موضوع كرده ايم و بعد آنها نظام مسائل خود را به ما 
داده اند و ما حالا PROGRAM آب برگزار مي كنيم 
كه دانشجويان بيايند بروند بر اساس اين نظام مسائل 
ببينند كج��اي دنيا مي توانند تجربه كس��ب و اين 
مسئله را حل كنند يا مثلًا در حوزه نانو با ستاد نانو 
جلسه گذاشته ايم و نظام مسائل آن را درآورده ايم و 
PROGRAM نانو مي دهيم كه دانش��جو بيايد بر 
OPR  اساس اينPROGRAM جلو برود، در اين 

GRAM رقم را افزايش مي دهيم، امكانات بيشتري 
تعيين مي كنيم تا افراد ترغيب شوند، چون اين ديگر 
نياز واقعي است، دنبال اين هستيم كه بقيه ارگان ها 
هم متوجه اين مسئله ش��وند و نظام مسائل خود را 
بياورند، خوبي آن هم اين است كه لازم نيست ستاد 
نانو يا معاونت آب پول بدهد، فقط آنها مسئله خود 
را مطرح مي كنند، پولش را مي دهيم و دانشجويان 
مي روند روي آنه��ا كار مي كنند كه اي��ن براي آنها 
فوايد خوبي دارد. الان هم اع��لام آمادگي مي كنم 
كه هر كدام از ارگان ها و ستادها بيايند نظام مسائل 
خود را براي ما بياورند، ما بر اساس آن نظام مسائل 
دانشجويان دكترا را هدايت مي كنيم كه بروند فرصت 

خارج و پولش را هم مي دهيم. 
 فرصت داخل كشور چگونه است و در 
خصوص داخل چه مزايايی انديشيده 

شده است؟
الان بر اساس قانون جديد و نظر مثبت وزير كه بسيار 
در اين خص��وص تأثيرگذار و مهم ب��ود و همراهي 
رياست سازمان دكتر داداش پور و شوراي مركزي 
بورس، دوره هاي فرصت داخل، س��ه ماهه، ش��ش 
ماهه و 9ماهه شد. نه ماه اجازه فرصت داخل كشور 
خودش به اندازه يك س��ال تحصيلي است و با آن 
فرد مي تواند از دانش��گاهي به دانشگاه ديگري در 
داخل كشور برود. ما در داخل كشور ظرفيت هاي 
خيلي زيادي داريم و برخي از دانشگاه ها در بعضي 
از رشته ها خيلي قوي هس��تند، امكاناتي دارند كه 
ديگر دانشگاه ها ندارند. اكنون دانشجويان مي توانند 
از دانشگاه خود به آن دانش��گاه قوي بروند، مثلًا از 
دانشگاه تبريز بروند مش��هد يا بالعكس. وقتي هم 
كه رفتند چندي��ن كار انجام مي ش��ود، اولاً ما به 
خود دانش��جو تا س��قف 4 ميليون تومان در ماه به 
مدت 9ماه مقرري مي دهيم، به اضافه اينكه هزينه 
خوابگاه و خوراك آن را هم جدا مي دهيم، همچنين 
10 ميليون تومان پژوهانه به آن دانشگاه مي دهيم، 
علاوه بر اين يك مبلغ��ي را هم به اس��تاد ميزبان 
مي دهيم، يعني در واقع ما تا 70- 60 ميليون تومان 
براي اين مسئله هزينه مي كنيم. اينجا ديگر داوري 
هم نداريم و اگر اس��تاد ميزبان و ميهمان به توافق 
برسند، يك بررسي كلي روي موضوع بدون ورود به 

محتواي انجام و حكم آن زده مي شود. 
با توجه به اينكه ما دانشگاه هاي خوبي داريم كه هر 
كدام از آنها در حوزه اي قطب هستند، اين فرصت 
ايده آلي براي دانش��جويان اس��ت كه من مطمئن 
هستم در جريان آن نيس��تند. ما براي دانشجويان 
دكترای شبانه هم اين امكان را پيش بيني كرده ايم 
ولي تنها چيزي كه به آنها نمي دهيم، مقرري است، 

چون قانوناً نمي توانيم به آنها مقرري دهيم. 

فرصت مطالعاتي بدون محدودیت و عادلانه شد
گفت وگوی»جوان« با مديركل بورس و اعزام دانشجويان سازمان امور دانشجويان

 مديرعامل ستاد ديه كشور از آزادي 114 زنداني جرائم غيرعمد به 
مناسبت سومين سالگرد شهادت حاج قاسم سليماني خبر داد. 

  معاون درمان وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش پزش��كي گفت: 
حدود 10هزارو۸00 تخت بيمارستاني در كشور افزوده شد و هر تخت 
به تجهيزات، ملزومات و دارو نياز دارد ك��ه بازاري براي دانش بنيان ها 

ايجاد كرده است. 
  سرپرست اداره كل محيط زيست و توسعه پايدار شهرداري تهران 
از افزايش 19درصدي آلودگي هوا نسبت به سال گذشته خبر داد و بر 

ضرورت مديريت يكپارچه آلودگي هوا تأكيد كرد. 

سجاد آذري
  گفت  وگو

حسین سروقامت

سخنگوي وزارت بهداشت در گفت وگو با »جوان«: 

واكسن بزنيم
موج جدید كشور را فرا نمي گيرد

در حالي كه در دو ماه گذش�ته آمار مرگ ومي�ر و همچنين ابتلا به 
ويروس كرونا در كشور به حداقل رس�يده بود، اما موج جديدي از 
زيرسويه اين ويروس، جهان را فراگرفته كه متأسفانه در چند روز 
اخير به ايران هم رسيده و چند نفر را مبتلا كرده است. در اين باره 
با پدرام پاك آئين، سخنگوي وزارت بهداشت گفت وگو كرده ايم. 
پدرام پاك آئين، س��خنگوي وزارت بهداش��ت در گفت وگو با روزنامه 
»جوان« درباره شناسايي موارد ابتلا به زيرسويه هاي جديد اوميكرون 
 BA 2 كه از زيرشاخه BQ 1 و XBB گفت: زيرسويه هاي كرونای جديد
ويروس كوويد و  به تازگي در حال شيوع در سراسر جهان هستند. همان 
طور كه انتظار مي رفت، پس از يك ماه اين زيرسويه به ايران وارد شده 
است؛ نمونه اي كه تا پيش از اين در كشور شناسايي نشده بود. متأسفانه 
به رغم تمام هشدارها، متخصصان ما پس از آزمايش هاي مختلف اين 
نمونه  در آزمايشگاه مرجع دانشكده بهداش��ت دانشگاه علوم پزشكي 
دريافتند كه در تهران يك نفر به اين زيرسويه مبتلا شده كه فعلًا اين 
فرد بيمار تحت نظر متخصصان است. احتمال مي دهيم موج جديدي 

)هشتم( از كرونا را در كشور داشته باشيم. 
وي درباره ويژگي ها و قدرت سرايت اين زيرسويه جديد اظهار داشت: 
متخصصان ما معتقدند كلًا اين نوع زيرسويه ها از سرعت انتقال بالايي 
برخوردار هستند. معاون بهداشتي وزير بهداشت هم معتقد است، اين 
ويروس خيلي شباهت زيادي به ميكرووان دارد، يعني همان علائم و 
ويژگي ها از جمله سرماخوردگي در فرد بيمار مشاهد مي شود و اينكه 
بعضاً در برخي افراد اين ويروس به صورت سردرد يا مشكلات گوارشي 

و معده درد ديده شده است. 
پاك آئي��ن درباره اينكه چ��ه كار بايد ك��رد تا نوار ارتباطي زيرس��ويه 
جديد قطع شود، افزود: مردم ما امروز تجربه كرونا را دارند و به خوبي 
مي دانند در اين مواقع چه كار كنند اما آنچه براي ما مهم است اينكه اگر 
واكسيناسيون فراگير داشته باشيم، قطعاً سطح ايمني بالا خواهد رفت و 
ما ديگر موج ابتلا به بيماري جديد را نخواهيم داشت. افراد سن و سال دار 
و بيمار كه ش��ش ماه از آخرين تزريق واكسن شان گذشته باشد، قطعاً 
سيستم ايمني بدن ش��ان پايين مي آيد و نياز به تزريق مجدد واكسن 
دارند، البته موارد ديگري همچون اس��تفاده از ماسك و رعايت موارد 
بهداشتي هم بسيار الزامي و تأثيرگذار است كه مي تواند از سرعت انتقال 
آن جلوگيري كند.  رئيس مركز روابط عمومي و اطلاع رس��اني وزارت 
بهداشت در پاسخ به اين سؤال كه با توجه به آغاز سال نوی ميلادي و 
ورود و خروج برخي هموطنان به كشور آيا تدبير خاصي براي مواجهه با 
ويروس جديد كرونا صورت گرفته است، گفت: بايد به اين موضوع توجه 
كرد كه اين زيرسويه ها در بسياري از كشور ها از جمله كشورهاي ژاپن، 
چين و كره بسيار شيوع پيدا كرده است كه روند ابتلا به اين زيرسويه ها 

با توجه به مسافرت ها در حال افزايش است. 
وي تصريح كرد: بي ش��ك با ش��روع س��ال نوی ميلادي و مس��افرت 
هموطنان به كش��ور احتمال مبتلا ش��دن به اين نوع اوميكرون زياد 
خواهد ش��د. پس جا دارد هموطنان تمام نكات ايمني از جمله انجام 
واكسيناسيون مجدد و استفاده از ماسك را ابتدا خود آنها رعايت كنند 
تا ناقل اين ويروس نباشند، هر چند پس از ورود آنها به كشور تحت رصد 
و كنترل قرار مي گيرند، ضمن اينك��ه بايد در خطوط هوايي مثل قبل 

استفاده از ماسك الزامي شود. 
پدرام پاك آئين در خاتمه تأكيد كرد: همان طور كه اشاره كردم وزارت 
بهداشت از مردم انتظار دارد سالانه يك بار واكسن كرونا را تزريق كنند 
و اگر فردي امس��ال، واكس��ن كرونا را تزريق نكرده حتم��اً به اين كار 
اقدام كند. متأس��فانه ميزان مراجعه روزانه براي واكسيناسيون كمتر 
از 5هزار نفر شده است. از مردم مي خواهيم با ورود موج هشتم موضوع 

واكسيناسيون را جدي تر بگيرند. 

»قدرت هوش�مند« يكي از كليدي ترين مباحث استراتژيك 
است!

در قدرت هوش�مند تعصب كن�ار رفته، نگرش�ي كاربردي به 
موضوع قدرت، عقلانيت و پويايي صورت مي گيرد. 

درك عميق از س�ازه خودي و دشمن ش�رط قدرت هوشمند 
است. 

مي گويند علت كش�تار وحش�يانه »آدولف آيشمن« فرمانده 
حزب نازي در جنگ جهاني دوم آن بود ك�ه وي قدرت تخيل 

نداشت. آدم مي كشت و شكنجه مي داد، ككش هم نمي گزيد!
سردار قاسم سليماني نيز خداي قدرت هوشمند بود، اما آن را 
در همراهي مردم مي جست. به قدرت هوشمندي كه مخاطب 
گرفتار بازي قدرت ش�ده، بي آنكه خود بدان�د، مطلقاً عقيده 

نداشت!
او كنار مردم بود، فراتر از آنان نبود، لذا بالاي س�ر نوه دوست 
شهيدش مي ايستاد تا عمل جراحي تمام شود و بچه به هوش 

بيايد. خيالش راحت شود، آنگاه برود... 
مهرباني حتي با دشمنان، اس�تراتژي او بود. من اين را قدرت 

هوشمند مي دانم! 
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   شهروند- روس�تاي بلندپرچين استان زنجان: مردم 
روستاي بلندپرچين در دوران دفاع مقدس رزمندگان بسياري 
را به جبهه اعزام كردند و با تقديم 17ش��هيد نقش بسزايي در 
دفاع از انقلاب اسلامي عزيزمان داشتند. متأسفانه بعد از جنگ و 
در دوران سازندگي مسئولان استاني و كشوري در حق روستاي 
بلندپرچين كم كاري كردند كه تا س��ال1390 بعد از برگزاري 
يادواره شهداي اين منطقه و پررنگ شدن نقش اين روستا در 
دفاع از انقلاب، كمي نگاه مسئولان نسبت به روستا تغيير كرد و 
كارهاي عمراني محدودي انجام شد. مدتي است مسئولان راه و 
ترابري استان به دليل نزديكي راه بلندپرچين به ماه نشان به فكر 
احداث راه از انگوران به بلندپرچين و ادامه مسير تا شهرستان 
ماه نشان افتاده  اند. اين مسير جديد باعث مي شود مردم منطقه 
به س��هولت به شهرس��تان هاي انگوران و ماه نشان دسترسي 
داشته باشند و مشكلات شان به خصوص در فصل زمستان براي 
دسترسي به شهرهاي اطراف كم ش��ود. پنج كيلومتر مسير تا 
روستاي بلند پرچين آسفالت ش��ده اما مابقي مسير بلاتكليف 
مانده است. از مسئولان استاني تقاضا مي كنم نسبت به آسفالت 

بقيه مسير جهت سهولت تردد مردم منطقه اقدام كنند. 

سلام بر ش�ما مخاطبان هميش�گي »جوان«. 
اين س�تون متعلق به شماس�ت. دلگويه هاي 
ش�ما عزي�زان را از طري�ق ش�بكه هاي 
 0۹۱۹0۹۶۸۵30 ش�ماره  ب�ا   اجتماع�ي 
يا تلفن: ۸۸۴۹۸۴۴۸ پذيرا و  ش�نوا هستيم. 
در نظر داشته باش�يد اين ستون را مسئولان و 

مديران با حساسيت ويژه مي خوانند.  اسكن كنيد
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 وحید صابري

سخنگوي قوه قضائيه:

انگليس و آلمان 
در ترور حاج قاسم نقش داشتند

س�خنگوي قوه قضائيه از كمك هاي فني انگليس و آلمان در ترور 
حاج قاسم خبر داد. 

مسعود ستايشي، سخنگوي قوه قضائيه با اشاره به سومين سالگرد شهادت 
حاج قاسم سليماني گفت: شهيد سليماني به  خاطر فعاليت هاي مختلف در 
عرصه هاي بين المللي به  عنوان نماد مبارز عليه استكبار جهاني شناخته 
مي شد. او عمق استراتژيك انقلاب اسلامي را در كشورهاي جبهه مقاومت 
توسعه داد. به شهادت رساندن شهيد سليماني نقض صريح ترين حقوق 
بين الملل است.  ستايشي در خصوص رسيدگي به پرونده شهيد سليماني 
نيز افزود: تاكنون چهار عنوان اتهامي عليه عاملان ترور شهيد سليماني 
مطابق قوانين احصا ش��ده و در ادعانامه مربوط دقيقاً مش��خص اس��ت.  
ستايشي گفت: تاكنون 2هزار صفحه تحقيقات قضايي و 700صفحه قرار 
جلب دادرسي و 60صفحه كيفرخوست ياادعانامه براي متهمان تنظيم 
شده است. پيش نويس كيفرخواست تهيه ش��ده و پس از جمع بندي به 
دادگاه ارسال مي شود. وي افزود: متهمان پرونده به دوبخش عامر و عامل 
ترور تقسيم بندي ش��دند و تاكنون بيش از ۸00مكاتبه و دستور قضايي 
خطاب به مراكز حقوقي ارسال شده است و 154متهم كه 96 نفر از آنها 
اتباع امريكايي هستند، شناسايي و تحت پيگرد قرار گرفته اند و به 9كشور 
11نيابت قضايي ارسال ش��ده، همچنين به برخي از كشورها دو نيابت 

قضايي ارسال شده است. 
س��خنگوي قوه قضائيه بيان كرد: ب��راي 96تن از متهم��ان امريكايي 
ابلاغيه هايي به نشاني ها ارسال شده است. همچنين كشورهاي ديگر 
همچون آلمان و انگليس هم در اين قضيه با ارائه كمك هاي فني متهم 
هستند.  ستايش��ي با بيان اينكه از طريق پليس بين الملل اعلان قرمز 
براي متهمان ارس��ال و براي 73نفر از عاملان در ترور شهيد سليماني 
از جمله رئيس جمهور امريكا اعلان قرمز صادر شده است، اظهار كرد: 
تاكنون سازمان  هاي بين المللي از صدور اعلان قرمز خودداري كرده اند.  
وي ادامه داد: سه دور نشس��ت تفصيلي ايران و عراق هم براي بررسي 
پرونده برگزار ش��ده است و نشس��ت چهارم در دي ماه سال جاري در 

تهران برگزار مي شود. 
وي در ادامه و در پاس��خ به س��ؤالي درب��اره اقدامات ق��وه قضائيه در 
خصوص »اقدامات شبكه فارس��ي زبان در اغتشاشات« گفت: ما بارها 
اعلام كرده ايم قوه قضائيه با تمسك و بهره مندي از ضابطان نسبت به 
رسانه هاي دروغ پرداز خارجي چه فارسي زبان و چه ساير رسانه ها كه با 
انواع شيوه ها در جهت اغتشاش آفريني در جامعه هستند و تلاش دارند 
با انحراف افكار عمومي، تشويق به خشونت و قتل و تعدي در حقوق ملت 
و افزايش نااميدي و تجزيه طلبي اقدام كنند، برخورد مي كند. مستندات 
در دس��تگاه هاي ذي مدخل جمع آوري ش��ده و جنبه هاي حقوقي و 

كارشناسانه مورد توجه ويژه قرار گرفته و در حال نهايي شدن است. 
ستايشي ادامه داد: 16نفر در پرونده حادثه تروريستي شاهچراغ مورد 
پيگرد قضايي واقع ش��دند كه تعداد پنج نفر از آنها اتهامات محاربه و 
افساد في الارض و عضويت در گروه باغي و تروريستي داعش و اجتماع 
و تباني را داشتند كه كيفرخواست شان صادر و به دادگاه صالح ارسال 
شده است. يك نفر از آنها تبعه تاجيكستان و چهار نفر تبعه افغانستان 
اس��ت. به پرونده يك نفر تاجيكستانی رسيدگي ش��د و قرار موقوفي 
تعقيب صادر شده و براي 10نفر ديگر كه چهار نفر آنها تبعه افغانستان و 

مابقي ايراني هستند، قرار منع تعقيب صادر شده است. 
سخنگوي قوه قضائيه درباره آخرين وضعيت پرونده هواپيماي اوكرايني 
گفت: پرونده در سازمان قضايي نيروهاي مسلح تهران مورد رسيدگي 
قرار گرفته و تاكنون چندين جلس��ه دادگاه برگزار ش��ده است . الان 
جلسات رسيدگي منعقد شده و به تقاضاي اولياي دم از باب همكاري 

جلسه بعدي در روزهاي آتي برگزار مي شود. 
سخنگوي قوه قضائيه همچنين در پاسخ به سؤالي درباره پرونده سرقت 
از صندوق امانات بانك ملي گفت: تاكنون 26نفر در پرونده س��رقت از 
صندوق امانات بانك ملي دستگير ش��ده اند و اتهام متهمان تحصيل 
اموال مس��روقه و بعضاً پولشويي اس��ت. 20نفر از متهمان با قرارهاي 
سنگين وثيقه آزاد شده اند و دو متهم هنوز در تركيه هستند و موجبات 
استرداد آنها فراهم نشده اس��ت.  وي افزود: تاكنون 95درصد طلاها و 
100درصد ارزها و مس��كوكات به بزه ديدگان مسترد شده است و آن 
5 درصد باقيمانده طلاجات هم به دليل اختلاف بزه ديدگان بوده است. 
اميدواريم ظرف يك ماه آينده پرونده به نتيجه برسد. گفتني است رقم 

كارشناسي شده در اين پرونده بالاي 150ميليارد تومان است. 
سخنگوي قوه قضائيه درباره پرونده دو فرانس��وي بازداشت شده هم 
گفت: در خصوص اين پرونده كه دو نفر فرانسوي به اتهام جاسوسي و 
اجتماع و تباني عليه امنيت كشور بازداشت شدند، كيفرخواست صادر 
شده ولي منتج به صدور رأي نشده اس��ت.  وي درباره بازداشت متهم 
بلژيكي نيز گفت: در خصوص پرونده متهم بلژيكي در 1۸ آبان1401 
از دادسراي مربوط كيفرخواست صادر شده و در شعبه دادگاه انقلاب 

مطرح است. به محض رسيدن نتيجه آن را اعلام مي كنيم. 

مطلوب ما اين است كه نيازهاي كشور 
مشخص شود و فرصت هاي تحقيقاتي 
بر مبناي نياز واقعي كش�ور باش�د، به 
همين دليل داريم PROGRAM تعريف 
مي كنيم، مث�لًا م�ا رفته اي�م در حوزه 
آب نظ�ام مس�ائل آن را درآورده اي�م، 
يعني با معاونت آب وزارت نيرو جلس�ه 
گذاشته ايم، طرح موضوع كرده ايم و بعد 
آنها نظام مسائل خود را به ما داده اند و 
ما حالا PROGRAM آب برگزار مي كنيم


